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 يهخص انشسانج أٔ الأطشٔحج

ال انًعمماد ح انذضاضممهيجى عهمما ٔجممّ انخصممٕ ى يعظمى انظممٕاْش فممي انعممانى انتقيقممي يممذى ًَمزجذٓا ةاسممذعً

إنا إٌ صيادث انلاخطيج في كثيمش يمٍ ْمزِ انًعماد ح دجعمم ٔجمٕد  لأضافجاةانًعاد ح انذضاضهيج انجضئيج. 

حهٕنٓا انتقيقيج نيسخ يًكُج دائًا. نزا في كثيش يمٍ انتما حى انطشائمل انذتهيهيمج انذقشيتيمج يًكمٍ اعذًادْما 

يع ْزِ انًعاد ح ٔدقذيى انتهٕل انًُاستج نٓا. ةعض الأحياٌ ْزِ انطشائل قذ دعطي كطشائل ةذيهج نهذعايم 

دقممج يُخض ممج َٔقممص فممي انذقمماسا. ةصممٕسث عايممجى فممسٌ طتيعممج َٕٔعيممج سممهٕم انتهممٕل قممذ   يكممٌٕ دائًمما 

ٔاضح دًايا ةاسذعًال ْزِ انطشائلى نزنك َتٍ ةتاجج إنا أسانيب يتسمُج ٔ دقيقمجى ٔ راح كضماحث حسماةيج 

 ٔقٕيج. 

جذيذث لإيجاد انتهٕل انذتهيهيج انذقشيتيج نتعض انًعاد ح انذضاضمهيج انجضئيمج يُٓجيج  قذيُا في ْزِ انشسانج

طشيقذمي دتهيمم ا دٔييماٌ ٔانٕٓيٕدمٕةي انًثيمشث  عًم ذيج ةيٍانانغيش خطيج. انطشيقج انجذيذث دعذًذ عها 

 ى KdV-Burger يعمماد حث طتقممخ نتممم انطشيقممج انجذيممذيممع اسممهٕا دجضئممج انًمماضش انذضاضممهي نهٕقممخ. 

راح انتعمذ  ( نلاَ مغاطانغيمش قاةهمجٔ )سذٕكس انقاةهمج -ح َافييشيعاد  يٍ انشدتج انخايسج ٔ KdVيعادنج 

دمى يقاسَذٓما يمع نتم ْزِ انًعماد ح  انجذيذث انطشيقج انذي حصهُا عهيٓا ةاسذعًالانُذائج  انٕاحذ ٔانتعذيٍ.

. ْزِ انًذٕفشث في انًصادس انساةقج لائطشٔ ان دٔيياٌ ٔانٕٓيٕدٕةي انًثيشث دتهيم ا ذيٍ انذقهيذيذيٍانطشيق

ٔفائذث جذأل. انشسٕو ٔانجذأل نهتهٕل انذتهيهيج انذقشيتيج انجذيذث دتيٍ نُا قذسث انشسٕو ٔةان انتقائل ٔضقخ

 .خٔضق قذًتاكاث ٔانذقاسا نهتهٕل انُادجج يٍ ان انذقج احقياس انطشيقج انجذيذث. كزنكى ٔضشٔسث

ذممي دذ ممًٍ انًعمماد ح َسممذطيع اسممذُذا  إٌ انطشيقممج انجذيممذث أداث سياضمميج قٕيممج نتممم انًسممائم ان ىأخيممشا

  .انذضاضهيج انجضئيج غيش انخطيج. ٔ ْزا يعكس دتقل انٓذف انشئيسي يٍ ْزِ انذساسج
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Abstract of thesis 
Most of the real world phenomena are modeled by using differential equations, in particular, 

the partial differential equations. Moreover, much of the highly nonlinear of these equations  

makes the existence of their exact solutions not always possible. So in many cases, the 

analytical approximate methods can be adopted as alternative methods to handle these 

equations and introduce the appropriate solutions for it. Sometimes these methods can give 

low accuracy and lack convergence. In general, the nature and quality of the behavior of 

solutions may not always be fully clear by using these methods, so improved methods which 

are accurate, computationally efficient and powerful are needed. In this thesis, the 

researcher has proposed a new methodology to find analytical approximate solutions for 

some non-linear partial differential equations. The new methodology depends on combining 

Adomian decomposition method and homotopy perturbation method with splitting time 

scheme for differential operators. It has been applied to solve KdV-Burger equation, fifth-

order KdV equation and one and two-dimensional incompressible/compressible Navier-

Stokes equations. 

    The results obtained by using this method to solve these problems have been compared with the 

standard methods: Adomian decomposition and homotopy perturbation methods and other  methods in 

literatures. These facts are reported in tables and figures. The graphs and tables of new analytical 

approximate solutions show the validity, usefulness, and necessity of  a new approach. In addition, the 

measurements of accuracy, convergence of simulation solutions are reported. 

     Finally, it can be concluded that the new methodology is a powerful mathematical tool  to solve  

the problems  including non-linear partial differential equations, and this reflects the achievement of 

the main objective of this study.  

 

 

 


